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سرویس سیاسی ـ 
کمــال دهقانی فیروزآبادی، نماینده اصلاح طلب مجلــس دهم در مصاحبه با روزنامه آرمان گفت: »مقوله مذاکره 
میان ایران و آمریکا این روزها بیشــتر از جانب ترامپ شــنیده مي شود و ترامپ نیاز به مذاکره و گرفتن عکس یادگاري 
با مقامات ایران دارد. در ایران همگان بر این باور هســتند که نمي توان به آمریکا اعتماد کرد. این امر بســیار مهم است 
که ایران یک بار در قالب برجام با آمریکا مذاکره کرد و به توافق رسید و آمریکا نیز آن را امضا کرد و تمامي کشورهاي 
جهان را ملزم به اجراي آن کرد اما از آن خارج شــد و با این اقدام در وهله اول خود را منزوي کرد. آنها هیچ گاه تصور 
نمي کردند خروج از برجام براي آنها تا این میزان گران تمام شود. با تمام این وجود دیگر هیچ  ایراني به آمریکا اعتماد 

ندارد و این باور تمامي احزاب ایراني است.«
این نماینده ســابق حامی دولت تاکید کرده اســت که به واسطه نتیجه برجام، تمامی احزاب در ایران به آمریکا بی 
اعتماد شده اند. این در حالی است که عهدشکنی و بی توجهی آمریکا به تعهدات بین المللی سالها پیش از این به اثبات 
رسیده بود، اما متاسفانه مقامات ارشد دولت روحانی و فعالین مدعی اصلاحات هیچ گاه به این واقعیت بدیهی اهمیت ندادند.

دولتمردان علی رغم کارنامه ســیاه آمریکا در توافقات بین المللی تاکید کردند که »امضای کِری تضمین اســت« و 
»اوباما را فردی مودب و باهوش یافتیم« و »آمریکا قول داده است که به تعهداتش عمل کند« و »آمریکا به واسطه یک 

توافق، اعتبار بین المللی خود را خدشه دار نمی کند« و...
برخلاف ادعای این نماینده ســابق مجلس، آمریکا و اروپا بدون هیچ هزینه ای به صورت رســمی و عملی از برجام 
خارج شــدند اما دولت روحانی همچنان یکطرفه در حال اجرای تعهدات برجامی اســت. برجام از اولین روز به گونه ای 

تنظیم شد که خسارت ها و محدودیت هایش برای ایران و امتیازهایش برای طرف غربی بود.
نگرانی اصلاحاتی ها

 از رابطه خوب مجلس و شورای نگهبان
پس از آنکه طیف موسوم به اصلاح طلب در پروژه اختلاف افکنی میان نمایندگان مجلس یازدهم در انتخاب رئیس 
مجلس تیرشان به سنگ خورد، به موارد عجیب و غریبی برای تخریب مجلس یازدهم روی آورده اند؛ یک روز می گویند 
چرا نمایندگان تهران برای حل مشکلات مردم در مناطق محروم به کمک نمایندگان آن مناطق می روند؛ یک روز دیگر 
می گویند چرا رابطه مجلس و شورای نگهبان خوب شده و دارند کارها را با همدیگر به صورت تعاملی پیش می برند!! شاید 

کمی باورنکردنی و عجیب به نظر برسد اما در ادامه بخوانید؛
روزنامه اصلاح طلب شرق دیروز نوشته بود: »به طرز شگفت انگیزی رابطه شورای نگهبان با مجلس بهبود یافته و اعضای 
این دو مجلس در حال خانه یکی شدن هستند. در رابطه با دلایل گرم شدن روابط شورای نگهبان با مجلس، گمانه زنی های 
مختلفی مطرح شده است که مهم ترین آنها آینده نگری نمایندگان مجلس است تا در انتخابات چهار سال بعد مرحله تأیید 
صلاحیت در شورای نگهبان را به راحتی طی کنند؛ ازاین رو حتی برای انجام وظایف معمول خود نیز نظر شورای نگهبان 

را جویا می شوند.«
این هم البته از آن قدرت ضمیرخوانی طیف مدعی اصلاحات است که می تواند از پس خوب شدن روابط به ضمیرخوانی 

پرداخته و علت ها را بیرون بکشد!! 
این روزنامه سپس نوشته: »مسئله این است که نماینده مردم بودن به جلب نظر شورای نگهبان نیست و نماینده باید 
وظیفه ذاتی خود را به خوبی انجام دهد، همان گونه که شورای نگهبان در حیطه وظایف خود می کوشد بهترین عملکرد را 
داشته باشد. در این بین نمایندگان ذوق زده از گشایشی که میان شورای نگهبان و مجلس ایجاد شده، در تلاشی وصف ناپذیر 

سعی در کاهش اختیارات خود و افزایش اختیارات شورای نگهبان دارند.«
در ادامه این نوشتار می خوانیم: »ابوالفضل ابوترابی، نماینده مردم نجف آباد در مجلس شورای اسلامی، در رابطه 
با »مشارکت مجلس و شورای نگهبان در طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری« در گفت وگویی که برنا منتشر 
کرده، توضیح داده اســت: حضور شــورای نگهبان فقط در بحث انتخابات ریاست جمهوری نیست، شورای نگهبان در 
انتخابات شــوراها و مجلس، کمک مشاوره ای به مجلس می دهد. شورای نگهبان و مرکز پژوهش های شورای نگهبان 
و بعضی از اعضای حقوق دان به کمیســیون امور داخلی که به عنوان کمیســیون اصلی است، کمک فکری می کنند. 
شورای نگهبان در این سه طرح خوبی که تهیه شده حضور پیدا می کند و مشورت و نظر می دهد. نظارت پیشین کار 
خوبی اســت که توسط شــورای نگهبان صورت می گیرد«. نماینده نجف آباد در مجلس در پاسخ به این سؤال که آیا 
چنین چیزی در ادوار گذشــته مجلس ســابقه داشته است، مطرح کرد: در دوره قبل شاهد بودیم که شورای نگهبان 
تعاملی بســیار عالی با کمیســیون امور داخلی و شوراها درباره طرح بســیار مهم جامع مدیریت شهری و روستایی 
داشــت. این اولین بار نیســت، بلکه مسبوق به سابقه است. شــورای نگهبان با مشورت دادن و کمک به مجلس کار را 

پیش می برد تا طرح ها پخته تر شود.«
آمریکا در حق ما جنایت کرده است

اما انصافاً »انفجار نقدینگی« کار آمریکا نیست
روزنامه سازندگی در یادداشتی به قلم یک اقتصاددان با عنوان »درباره انفجار نقدینگی« نوشت: افزایش مداوم نقدینگی 
در تمام دولت ها ادامه داشــته و ... پیوســته این ســیل بنیان کن در جریان بوده است لیکن رشد 20 درصد نقدینگی در 
زمان حال با 20 درصد سال قبل اثر بسیار متفاوتی خواهد داشت ازجمله اینکه حجم های بزرگتری از ریال به پیکر اقتصاد 

ضعیف تر شده اصابت می کند.
وی نوشــت: ایراد من به دکتر همتی این اســت از افراد فرهیخته این شیوه انتظار نمی رود که برای هرگونه مشکلات 
اقتصادی خارجی ها را سرزنش می کند و برای بستن دهان افرادی که کار پژوهش می کنند و مطالبی را مطرح می سازند 

آنها را دستیار خارجی معرفی کنند.
در ادامه مطلب آمده است: درست است که آمریکا و سایر قدرت ها پنهان و آشکار در حق ما ظلم کرده اند 
و از نظر اینجانب تحریم ها جنایت علیه بشــریت هســتند... اما انصافاً این جهش یا انفجار نقدینگی دیگر کار 
آمریکا نیست... بیایید از ابزار کار نوع خودتان یعنی علم، خرد، بررسی، نقادی و یافتن راه علمی برای مشکلات 

استفاده کنید.
لازم به ذکر است، بررسی ها حاکی از آن است که 74 درصد از مجموع نقدینگی خلق شده تا پایان سال 97، تنها در 
دولت تدبیر و امید ایجاد شده است. البته 22 درصد آن هم در دولت احمدی نژاد و مابقی سهم سایر دولت های قبل است.

چندی پیش خبرگزاری دولتی ایرنا نوشــت: بر اساس آنچه که از یادداشت های رئیس کل بانک مرکزی در خصوص 
رشــد »کل های پولی« در سه ماهه نخست سال ۱۳99 مستفاد می شود، حجم نقدینگی در سه ماهه سال ۱۳99 معادل 
حدود ۱۸0 هزار میلیارد تومان افزایش یافته است که به معنی رشد ۳۳ الی ۳4 درصدی نقدینگی در دوازده ماهه منتهی 

به پایان خرداد ۱۳99 است.
تقلای روزنامه ایران

 برای فراری دادن دولت از مسئولیت پذیری
روزنامه دولتی ایران دیروز در مطلبی با عنوان »متهم کردن دولت فعلی پاک کردن صورت مساله است« بار دیگر 
ترفند کهنه فرافکنی را به کار بست و نوشت: ... اگر طی سه دهه گذشته )بعد از جنگ( به شعار پرتکرار قطع یا )لااقل( 
کاهش وابستگی اقتصادی کشور به فروش نفت خام عمل می شد و با انجام پیش نیازهای تامین این شعار مهم وابستگی 
به درآمدهای نفتی کاهش می یافت، امروز این حد از فشار معیشتی و اقتصادی بر مردم کشور تحمیل نمی شد. بنابراین، 
سه عامل خارجی فوق در کنار بی تدبیری های فرصت سوز و پرهزینه از سال های گذشته شرایطی را فراهم آورده که 
امروز منفی بودن اغلب شاخص های اقتصادی کشور غیرمنتظره و عجیب تلقی نشوند. در بروز شرایط فعلی، بی تدبیری 
و سوءتدبیرهای همه تصمیم گیران و تصمیم سازان از گذشته تاکنون نقش جدی داشته و متهم کردن دولت فعلی پاک 

کردن صورت مساله است و هیچ کمکی به حل مشکلات نمی کند.
در بخش دیگری از این یادداشت آمده است: براساس آمارهای مکرر اعلام شده، اغلب بنگاه های کوچک و متوسط 
با حدود 40 درصد ظرفیت اســمی خود )یعنی نیمه تعطیل( مشــغول به فعالیت هستند که احتمالا دلیل آن نه الزاما 
تحریم های خارجی بلکه ناشی از ناهماهنگی ها و سوءتدبیرهای نهادها و دستگاه های تاثیرگذار بر تولید است و بنابراین 

در کوتاه مدت قابل حل است؛ اگر عزمی واقعی برای این امر وجود داشته باشد.
تقلای ارگان دولت برای فرافکنی و فراری دادن دولت از مســئولیت پذیری در حالی اســت که ســعید لیلاز، عضو 
مرکزیت کارگزاران در روزنامه آرمان نوشــته بود: آقای حسن روحانی به جز اشتباهات بسیار بزرگ و البته نابخشودنی 
در چند ماه اول تحریم ها، مبتنی بر توزیع بی حساب و کتاب دلار 4200 تومانی که با ارزپاشی یا طلاپاشی می تواند در 
برابر روند تحریم ها مقابله و موج تحریم ها را خنثی کند، منجر به از دست رفتن 25 تا ۳0 میلیارد دلار و حدود 70 تا 
۸0 تن طلا شد، اشتباه قابل توجه دیگری نداشته و مجموع عملکرد دولت نشان می دهد که بزرگ ترین فشار وارده بر 

تاریخ ایران تا آنجا که به یاد داریم و در تاریخ خوانده ایم، منجر به فروپاشی اقتصاد ایران نشده است.
 افــزون بــر ایــن، باید گفــت؛ معطل گذاشــتن فرصت هــای اقتصــادی پــای وعده های پــوچ غرب،

5 ســال رها کردن بخش مسکن، حذف ســهمیه بندی بنزین برای 4 سال، حقوق های نجومی، بی اعتنایی به 
توصیه های صاحب نظران اقتصادی، واگذاری بنگاه های بزرگ اقتصادی به ثمن بخس به اسم خصوصی سازی، 
عدم هدایت نقدینگی به بخش های مولد و ... از سوی دولت، منجر به بروز فجایع اقتصادی شده است و دولت 

باید پاسخگو باشد.

فضای مجازی ، همان  فضای حقیقی است
حضــرت امیر)ع( در نامه76 نهج البلاغه خطاب به عبدالله ابن عباس؛ وقتي که او را 
کَ الُله  اســتاندار بصره قرار داد،فرمود: »أوُصیکَ بتَِقْوَی اللهِ عَزَّ وَ جَلّ وَ العَْدْلِ عَلی مَنْ وَلاَّ
أمَْرَهُ«، این در نهج البلاغه نیست ؛ تو  را سفارش مي کنم به تقواي الهي و اینکه در قلمرو 
ولایت و حکومت خود عدل را رعایت کني. آنچه در نهج البلاغه آمده است این است: »سَعِ 
النَّاسَ بوَِجْهِکَ وَ مَجْلسِِــکَ وَ حُکْمِکَ«؛ با مردم گشاده رو باش، آنگاه که به مجلست در 
آیند و آنگاه که در باره آنها حکمی کنی. از خشم بپرهیز که خشم، نشان سبک مغزی از 
ســوی شیطان است و بدان که هرچه تو را به خدا نزدیک می کند، از آتش دور می سازد 
و آنچه از خدا دور می سازد به آتش نزدیک می کند. فرمود: جامعه را با گشاده رویي بپذیر؛ 
خواه در محکمه تو بیایند، خواه تو در جامعه حضور پیدا کني به محکمه و مجالس آنها 
بروي، در هر سه حال گشاده روي باش. مردم یا پیشنهاد حق دارند که باید انجام بدهي، یا 
مشکلي دارند که مقدور نیست، باید عذرخواهي کني، ولي با گشاده رویي با جامعه برخورد 

بکن؛ هم در مجالس خصوصي، هم در محاکم سیاسي، هم در محاکم قضایي و داوري. 
هوای نفس، بدترین دشمن انسان

حضرت فرمود: »وَ إیَِّاکَ وَ الهَْوی«؛ مبادا با این غدّه بدخیم کنار بیایي! این »هوي« از 
هر دشمني بدتر است، دشمن بیرون به هر حال از آدم جان مي خواهد، کاري دیگر نیست؛ 
یا زمین و معدن مي خواهد، دیگر کاري دیگر نیســت؛ اما اینکه حضرت فرمود: »أعَْدَي 
َّتِي بیَْنَ جَنْبَیْکَ«؛)۱( فرمود: بدترین دشمن، دشمن دروني است؛ براي  عَدُوِّکَ نفَْسُــکَ ال
اینکه او از ما خانه و زمین و زندگي نمي خواهد، از ما آبرو و دین مي خواهد، اوّل دین، بعد 
آبرو! اگر ـ معاذالله ـ کسي را بي دین کرد و کافر کرد، مگر رها مي کند؟ تا آبروي او را نریزد 
رها نمي کند. اینکه در بخش هایي از نهج البلاغه آمده است که دنیا و غرور دنیا »وبي، )2( 
موبي، )۳( أوبي« است، این چند کلمه در نهج البلاغه آمده است. فرمود: دنیا یک سرزمین 
و یک مزرعه سبز دلپذیر وباخیز است. این وبا با بیماري هاي دیگر فرق مي کند؛ اگر کسي 
ـ خداي ناکرده ـ به بیماري بدخیم مبتلا شد، ـ  إن شاءالله ـ خدا شفا عطا کند، ولي به هر 
حال مي میرد؛ اما وبا تنها مرگ نیست، یک بیماري آبروبر است؛ انسان نه در بیمارستان 
آبــرو دارد، نــه در منزل آبرو دارد، بالا و پایین تاس و لگن! فرمود این »أوبی، موبي، وبي« 
است این تا آبرو را نبرده رها نمي کند. لذا فرمود بدترین دشمن، دشمن دروني و هوس و 

هوي است و مبارزه با آن هم مبارزه جهاد کبیر یا جهاد اکبر است.
فضای مجازی، همان فضای حقیقی است

 جوانان عزیز بدانند که این مسئله فضاي حقیقي، نه فضاي مجازي! جدی است. سیم، 
حقیقت نیست تا بي سیم بشود مجاز! این چهره شیشه تلویزیون، حقیقت نیست تا بي شیشه 
بشود مجاز. هرجا اندیشه و فکر و نظر و اینها منتقل مي شود، فضا، فضاي حقیقي است. 
این فضاي حقیقي را شما باید مدیریت بکنید هر چیزي دیدید به درد شما نمي خورد نگاه 

نکنید، این جز آبروبري کاري ندارد. دشمن هم در همین سطح است. 
کَ عَنْ سَــبیلِ اللهِ«. حیف است که آدم عمر را به  َّهُ یصَُدُّ فرمود: »وَ إیَِّاکَ وَ الهَْوی فَإنِ
این چیزها بفروشــد. عزیزان! ما یک مولود ابدي هســتیم. اي کاش هر شب به ما دستور 
مي دادند ما قرآن به ســر بکنیم! از بس این کتاب شیرین است! این کتاب یعني قرآن به 
ما مي گوید: ای انسان! شما مرگ را مي میرانید نه بمیرید. زیر آسمان کسي این حرف را 
زده؟ در این هفت میلیارد، این حرف را ما از کسي شنیدیم که ما مرگ را مي میرانیم نه 
بمیریم؟ مرگ از پوست به درآمدن است نه پوسیدن. ما هستیم که هستیم که هستیم! ما 
یک موجود ابدي هستیم، آن وقت ابد را آدم خراب بکند، راهي براي درمان ندارد. تعبیر 
قرآن این نیست که »کلّ نفس یذوقها الموت«؛ هر کسي را مرگ مي چشد! فرمود: )کُلُّ 
نفَْسٍ ذَائقَِهًُْ المَْوْتِ(؛)4( هرکسي مرگ را مي چشد. اگر یک لیوان آب یا  شربت حضور شما 
آوردند، شما میل کردید، شما ذائق هستید و آن، مذوق؛ آیا شما آن را هضم کردید یا آن 
شــما را هضم کرد؟ شــما این شربت و این چای و آب را هضم مي کنید، هر ذائقي مذوق 
خود را هضم مي کند. فرمود مرگ را شما مي چشید و هضم مي کنید و مرگ را مي میرانید. 
اگر این آیه را وجود مبارک سیّدالشّــهداء)ع( در روز عاشورا معنا کرد، به همین مناسبت 
است. در همان بحبوحه تیرهاي فراوان، سیّدالشهداء فرمود: »صَبْراً بنَِي الکِْرَامِ، مَا المَْوْتُ إلِاَّ 
قَنْطَرَهًٌْ«؛)5( فرمود: یاران کریم من! کمي بردبار باشید، مرگ پلي است زیر پاي شما. مرگ 
چیزي نیست که شما را خفه کند، شما مرگ را خفه مي کنید. مگر »الله«، خالق مرگ و 
زندگی)6( نیست؟ آن که مرگ را آفرید، به ما فرمود شما مرگ را مي میرانید، مرگ را که غیر 
از خدا کسي خلق نکرد، )خَلقََ المَْوْتَ وَ الحَْیاهًَْ(، )یحُْیي  وَ یمُیتُ(، فرمود او مذوق شماست، 
شما ذائق هستید. سالار شهیدان در روز عاشورا فرمود: مرگ پلي است زیر پاي شما، شما 
روي این مرگ پا مي گذارید و مي روید آن طرف که بهشتِ ابد است. مبادا ـ خداي ناکرده 

ـ این فضای آلوده به فضاي حقیقي، حقیقت را از ما بگیرد!
فرمود: »وَ إیَِّاکَ وَ الهَْوی« این »هوي« کاري به زمین و معدن نفت و گاز و اینها ندارد. 
این در درجه اوّل دین، در درجه دوم آبرو را می گیرید. وقتي گرفت، انسان مي شود تفاله؛ آن 
کَ عَنْ سَبیلِ اللهِ«، »وَ إیَِّاکَ  َّهُ یصَُدُّ وقت تقاضاي مرگ مي کند. فرمود: » وَ إیَِّاکَ وَ الهَْوی فَإنِ
وَ الإحَِنَ« این در نهج البلاغه نیست. »إحَنْ« جمع »إحْنَة« است، »إحْنَهًْ« با »الف« و »حاء«؛ 
یعني کینه. فرمود: کینه کسي را در دل نداشته باش! اگر خلاف کرد، امر به معروف و نهي 
از منکر براي همین است. این کینه یک بیماري است در درون خود آدم، جلوي سعادتِ 
آدم را مي گیرد. اگر کسي بد کرد، ما موظفیم امر به معروف کنیم نهي از منکر کنیم، بعد 
او را به ذات اقدس اله رها کنیم. کینه، حق را در درون شما ذبح مي کند و از بین مي برد.

یْطَانِ«. شخصی که ـ خداي ناکرده ـ  َّهُ طَیْرَهًٌْ مِنَ الشَّ  بعد فرمود: »إیاکَ وَ الغَْضَبَ فَإنِ
سبک مغز است کارهاي سبک انجام مي دهد. حضرت در این نامه فرمود انسانِ عصباني، 
سبک بال است، بي جا پرواز مي کند، وقتي پرواز کرد، او که پرنده نیست، سقوط مي کند. فرمود 
این طیره اي از شیطان است، این تشؤّم است، این فال بد شیطنت است، مبادا عصباني بشوید.

ستمگران ، هیزم جهنم
بکََ مِنَ اللهِ یبَُاعِدُکَ مِنَ النَّارِ«؛ هر چه را که ما به عنوان  آنگاه فرمود: »وَ اعْلمَْ أنََّ مَا قَرَّ
عبادت و کار خیر »قربهًًْ إلي الله« انجام مي دهیم، از آتش گناه و فتنه و اختلاف و مانند آن ما 
را نجات مي دهد. مثل اینکه بفرماید هرچه تو را به علم نزدیک تر بکند، از جهل دور مي کند؛ 
به حق نزدیک تر بکند از باطل دور مي کند؛ به عدل نزدیک بکند از ظلم دور مي کند. »وَ مَا 
باَعَدَکَ مِنَ اللهِ یقَُرِبکَُ مِنَ النَّار«؛ هر کاري که به نام گناه است، به آتش نزدیک است. ما 
شنیدیم جهنمي هست، خدا نکند که ببینیم! شنیدیم آتشي هست، خدا نکند ببینیم؛ اما 
این را نشنیدیم که خدا در جایي از قرآن بفرماید ما از جنگل هیزم مي آوریم! فرمود هیزم 
ا القَْاسِطُونَ فَکَانوُا لجَِهَنَّمَ حَطَباً(،)7( »حطب«؛ یعني هیزم.  جهنم،خود افراد ظالمند: )وَ أمََّ
خود این شخص ظالم سر تا پایش گُر مي گیرد. ما که از اسرار عالم خبر نداریم، از قیامت 
خبر نداریم امیدواریم آنها را هم نبینیم، حالا ممکن است از جاهایي هم هیزم بیاورند؛ اما 
ا القَْاسِطُونَ(؛  آنچه ما در قرآن سراغ داریم همین است که هیزم جهنم خود ظالم است: )وَ أمََّ
قاسط از قَسط است، »قَسط«؛ یعني ظلم و جور. اینها که قاسطین و مارقین و ناکثین بودند 
در زمان حکومت حضرت امیر؛ یعني ظالمین. در سوره مبارکه »فجر« هم دارد که ما دستور 
مي دهیم جهنم را بیاورند. ما تا حال از جهنم به عنوان یک جاي غیرمنقول تلقّي مي کنیم؛ 
حالا آن هم هست ممکن است وما دلیلي بر نفي آن نداریم. اینقدر اسرار عالم در قیامت 
هست که ما خبر نداریم؛ما جهنم منقول را از سوره مبارکه »فجر« خبر داریم، فرمود: )وَ 
جي ءَ یوَْمَئِذٍ بجَِهَنَّمَ(؛)۸( جهنم را کشان کشان مي آورند. این جهنم کیست؟ کدام جامعه اند؟ 
کدام افرادند؟ چه اشخاصي اند؟ جهنم آیا منحصر در منقول است یا غیر منقول هم داریم؟ 
 بعد در پایانش فرمود: »وَ اذْکُرِ اللهَ کَثیراً وَ لَا تکَُنْ مِنَ الغَْافلِینَ«؛ مبادا غفلت کني، همیشه 
به یاد خدا باش! البته ذکر زباني خیلي کمک مي کند. مرحوم مجلسي این حدیث نوراني را 
در بحار نقل کرده که یک وقت کسي جایي نشسته، فوراً گناهي که مثلاً بیست سال قبل 
یا سي سال قبل در جواني یک جا کرده به یادش مي آید! این را باید بداند که عنایت الهي 
است، خدا او را متذکر کرده که این گناه را در بیست سال قبل انجام دادي بگو: »أسَْتَغْفِرُ اللهَ 
وَ أسَْألَهُُ التَّوْبهًَْ«،حالا که به یادمان آمده چرا نگوییم »یاالله«؟ انسان در جواني یا غیر جواني، 
یک حرف بدي زده، یک کار اشــتباهي کرده، الآن که یک جا نشســته فوراً به یادش آمده 
که فلان کار را انجام داده، این نعمت خداست که آدم بگوید خدایا ما را ببخش! دیگري را 
ببخش! فرمود این یاد گناه نعمتي است که ذات اقدس اله بهره افراد کرده است. این در نامه 

76 بود که در نهج البلاغه تقریباً سه سطر است، در تمام نهج البلاغه مثلاً پنج سطر است.)9(
 بیانات حضرت آیت الله جوادي آملي )دام ظله( در جلسه درس اخلاق؛ 96/10/28 
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درمکتب امام

شما چسبیدید به حبل آمریکا
در عین حالی که همه سران دول اسلامی ادعای اسلامیت می کنند، ادعای 
پیروی از پیغمبر اســلام می کنند، درعین حال می بینید که هیچ شباهتی ما 
بین سران آنها با اسلام، هیچ شباهتی نیست، هیچ ارتباطی نیست. ]...[ پیغمبر 
می گوید مسلمین، با هم مجتمع باشید! شما متفرق می کنید! قرآن می گوید 

واعْتَصِمُوا بحَِبْلِ اللهِ جَمِیعا؛ً شما چسبیدید به حبل امریکا و شوروی.
صحیفه امام؛ ج18؛ ص265 | جماران؛ 1دی1362

نایب رئیس مجلس:

ارتباط امارات با رژیم صهیونیستی 
اعلام ارتداد از سوی این كشور است

سید امیرحسین قاضی زاده  هاشمی گفت: 
یکی از الزامات دین اسلام دفاع از مظلوم و 
مقابله با ظالم است و وقتی کشور مسلمانی 
صهیونیستی  رژیم  با  رســما  امارات  مثل 
ارتداد خود  واقع  در  برقرار می کند  ارتباط 

را اعلام کرده است.
توافق ننگین عادی سازی روابط بین امارات 
متحده عربی و دولت جعلی صهیونیســتی که با 
طراحی و راهبری رژیم  تروریســتی و ضدبشری 
آمریکا  طی روزهای گذشــته علنی شده است، 
همچنــان با واکنش شــدید محافل سیاســی و 
رسانه ای جهان اســلام مواجه است و چهره ها و 
شخصیت های سیاسی و مقامات رسمی  کشورهای 
اســلامی این اقدام خائنانه را خنجری زهرآگین 
بر پیکر امت اســلامی به ویژه مقاومت و حقانیت 
ملت مظلوم مسلمان فلسطین قلمداد می کنند. 

در همین رابطه سیدامیرحســین قاضی زاده  
هاشــمی  نماینــده مــردم مشــهد و کلات در 
مجلــس شــورای اســلامی در گفت وگویی، با  
اشــاره به برقــراری ارتباط بین امــارات و رژیم 
صهیونیســتی اظهار داشــت:  اینکه یک کشور 
مســلمان مثل امارات رسما و علنا ارتباط خود با 
رژیم صهیونیستی را برقرار می کند در واقع یک 

نوع اعلام ارتداد از سوی این کشور است.
وی افزود: اسلام به عنوان یک دین یکسری 
باید ها و نباید هــا و قواعد و الزامات خود را دارد 
و یکــی از الزامات دین اســلام دفاع از مظلوم و 

مقابله با ظالم است.
نایب رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت: 
وقتی امارات رســما ارتباط خود با اســرائیل را 
برقرار و آن را اعلام می کند در واقع این برقراری 
و اعــلام ارتباط صدور یک بیانیه مبنی بر ارتداد 

این کشور است.
قاضی زاده خاطرنشان کرد:  البته امارات پیش 
از ایــن هم به صورت پنهانــی ارتباطات امنیتی 
سیاســی با رژیم صهیونیستی داشته و امروز این 

ارتباطات علنی شده است.
نایب رئیس مجلس اظهار داشــت: طبق آمار 
گرفته شده ۸5 درصد از مسلمانان جهان با رژیم 
صهیونیستی مخالف هستند و وقتی کشوری مثل 
امارات با این رژیم ارتباط برقرار می کند باید بداند 
برقراری ارتباط با این رژیم و کنش های سیاسی، 
اقتصادی، امنیتی و... دیگر کشور ها با این کشور 

در ادامه تأثیر خواهد داشت.
امارات از پشت به قلب جهان اسلام خنجر زد
همچنین ابراهیم عزیزی رئیس کمیته امنیت 
مجلس شورای اسلامی نیز با  اشاره به فرمایشات 
رهبر معظم انقلاب دربــاره خیانت اماراتی ها به 
جهان اســلام، گفت: متأســفانه کشور امارات از 

پشت به قلب جهان اسلام خنجر زد.

نماینــده مردم شــیراز در مجلس بر همین 
اساس تصریح کرد: اقدام اماراتی ها در عادی سازی 
روابط با اســرائیل و علنی کردن آن در راستای 
سیاست های نظام سلطه و به ویژه رژیم صهیونیست 
کودک کش است که بدون شک با پاسخ جامع و 

متحد جهان اسلام رو به رو خواهد شد.
وی در ادامه با هشــدار بــه اماراتی ها مبنی 
بــر اینکه انقلابیــون جهان اســلام، جلوی این 
رفتــار خائنانــه را خواهند گرفــت، عنوان کرد: 
بدون شــک اماراتی ها پاســخ لازم را از ســوی 
امت اســلام می گیرند و چه بهتر پیش از اینکه 
خشــم امت اســلام را لمس کنند، هرچه زودتر 
این اقــدام خائنانه خود را جبران کنند که البته 
با هیچ اقدامی این لکه ننگ از پیشانی آنها پاک 

نخواهد شد.
ایــن نماینده مردم در مجلــس یازدهم در 
گفت وگو با خانه ملت بــا تأکید بر اینکه حضور 
اســرائیلی ها در امارات نه تنها امنیتی برای این 

کشــور به همراه نمی آورد بلکــه موجب ایجاد 
ناامنی و انواع آسیب های درونی و بیرونی نسبت 
به این کشور خواهد شد، اظهار داشت: معتقدیم 
اقدام اماراتی ها که در ادامه سیاست های عبری- 
عربی- غربی است، باید مورد بازنگری قرار گیرد.

امارات نافع درازمدت خود را 
فدای هوس های روزمره سیاسی نکند

عباس مقتدایی نایب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس دربــاره اقدام 
امــارات متحده عربی در عادی ســازی روابط با 
رژیم صهیونیســتی، اظهار داشت: آمریکا و رژیم 
صهیونیستی به دنبال این هستند تا با بهره گیری 
از امارات و کشــورهای ضعیــف عربی به منافع 

میان مدت و درازمدت دست یابند.
وی تأکید کرد: امارات متحده عربی به لحاظ 
اینکه در یک منطقه حساس و در همجواری ایران 
قرار گرفته باید به سیاســت ها و خط مشی های 
جمهوری اســلامی ایران احترام بگذارد؛ حسن 
همجواری اقتضا می کند که اماراتی در یک خانه 
شیشه ای نشسته است به اطراف سنگ پرانی نکنند 
و عملًاً رژیم  اشغالگر قدس که به دنبال گسترش 
نفوذ خود در منطقه و در همجواری ایران است، 

را به خانه خود راه ندهد.
نایب رئیس کمیسیون امنیت ملی افزود: این 
پیام برای دیگر کشورهای منطقه نیز هست چرا 
که زمان نشــان داده که جمهوری اسلامی ایران 
کشوری مقتدر، مهم و تأثیرگذار در منطقه است 
و حســن همجواری اقتضا می کند که کشورهای 
کوچک تر با کشورهای مهم منطقه روابط خود را 
در سطح متعادلی نگه دارد و منافع درازمدت خود 

را فدای هوس های روزمره سیاسی خود نکند.

دبیر شــورای عالی امنیت ملی 
کشــور از رئیس مجلس شــورای 
مشکلات  پیگیری  برای  اســلامی 

مردم خوزستان تشکر کرد.
علی شــمخانی دبیر شــورای عالی 
امنیت ملی کشــور در واکنش به ســفر 
رئیس مجلس به خوزســتان در حساب 

کاربری خود در توییتر نوشــت: »ارتباط 
چهره به چهره و مستمر مسئولین با مردم 
هم ضروری و هم موثر اســت. به عنوان 
یک خوزستانی از رئیس مجلس شورای 
اسلامی برای انتخاب خوزستان به عنوان 
اولین مقصد سفرهای نظارتی و »پیگیری 

رفع مشکلات مردم« سپاسگزارم.«

تشکر شمخانی از قالیباف
 برای پیگیری مشکلات مردم خوزستان

آیت الله نوری همدانی در پی هتک حرمت 
به قرآن در ســوئد، با صدور پیامی  ضمن 
محکوم کردن این حادثه اسفناک، از سران 
کشورهای اسلامی خواست مانع از تکرار این 

قبیل جنایات شوند.
در پیــام این مرجع تقلید آمده اســت: اقدام 
شرم آور اهانت به ساحت مقدس قرآن کریم موجب 

تألم خاطر همه انسان های آزاده گردید.
در این پیام آمده اســت: بی شــک این اقدام 
سبک سرانه با پشتیبانی اندیشکده های صهیونیستی 

و آمریکایی در راستای اسلام هراسی صورت گرفته و 
لازم است مسلمانان جهان با اتحاد و همبستگی در 

مقابل این نقشه شوم ایستادگی نمایند.
در این پیام تأکید شده است: اینجانب ضمن 
محکــوم کردن این حادثه اســفناک، از ســران 
کشورهای اســلامی و ســازمان های بین المللی 
درخواست می کنم نسبت به این موضوع واکنش 
جدی داشــته و مانع از تکرار این قبیل جریانات 

شوند.
گفتنی است 7 شــهریورماه جاری تظاهرات 

غیرقانونی و بدون مجوز ضد اســلامی به وســیله 
گروه های راســت گرای افراطی سوئد برگزار شد و 
در شهر »مالمو« این کشور یک جلد قرآن کریم 
آتش زده شد و یک قرآن دیگر هم در مرکز شهر 
به وســیله گروه های راست گرای افراطی لگدکوب 
شد. به گزارش ایرنا، پس  از این اقدام غیرقانونی و 
قبیح چند افراط گرای شهر مالمو شاهد اعتراض ها و 
ناآرامی های گسترده ای بود به طوری  که پلیس سوئد 
از بازداشت 20 نفر در پی ناآرامی ها و خشونت ها 

در این شهر خبر داد.

محکومیت هتک حرمت به قرآن کریم در سوئد
از سوی آیت الله نوری همدانی

ســال تحصیلی جدید حوزه های علمیه 
روز شنبه با پیام تصویری آیت الله ناصر مکارم 
شیرازی از مراجع تقلید و جمعی از مسئولان 
ارشــد حوزوی در مدرســه دارالشفاء قم با 
شعار »نقش حوزه علمیه در فضای مجازی« 
با تحصیل 50 هزار طلبه در بیش از یک هزار 

مدرسه علمیه در سراسر کشور آغاز شد. 
مدیر حوزه های علمیه سراســر کشور در این 
مراســم، تصریح کرد:با توجه به شــرایط کرونایی، 
آموزش هــای حوزه علمیه به صــورت مجازی و یا 
ترکیبــی از آموزش های حضــوری و غیرحضوری 

خواهد بود.
حجت الاســلام  علی رضا اعرافی ، آســیب های 
آموزش مجازی را مورداشاره قرار داد و گفت: اختلال 
در فرآیند عمق یادگیری، مباحثه، روابط اســتاد و 
شاگردی، ضعف در فرآیند اخلاق و تهذیب نفس از 

مشکلات این شکل از آموزش است.
وی یادآور شد: شکل حضوری با رعایت قوانین 
بهداشتی نباید درسال تحصیلی جدید فراموش شود، 
همچنین درآموزش های مجازی نیز باید فرآیندهای 

اصیل حوزوی نهادینه شود.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری ادامه داد: باید 
از فرصت فضای مجازی برای گسترش مباحث علمی، 

اخلاقی و تبلیغی استفاده بیشتری شود.
وی همچنین با اشــاره به یکصدمین سالگرد 
بازتاســیس و احیــای حــوزه علمیه قــم، گفت: 

دبیرخانه ای برای اســتخراج و عرضه فعالیت های 
یک صدسال گذشته حوزه علمیه قم با نگاه آسیب 

شناسانه و افق های آینده نگرانه تشکیل شده است.
کلاس های حوزه علمیه تا جایی که ممکن است

 حضوری برگزار شود
آیت الله ناصر مکارم شــیرازی از مراجع تقلید 
گفت: اگر با رعایت شئونات بهداشتی امکان برگزاری 
کلاس ها ی درس حوزه علمیه نبود، باید به ســمت 

مجازی حرکت کنیم. 
وی درپیامــی تصویــری در آیین آغاز ســال 
تحصیلی حوزه های علمیه درسالن جلسات مدرسه 

دارالشفای قم افزود: بنده تصمیم گرفتم کلاسها را 
با ۱0 نفر و با رعایت تمام شئون بهداشتی برگزار و 
درس را ضبط کنم، اگر با رعایت شــئون بهداشتی 
امکان برگزاری کلاس ها نبود، باید به سمت مجازی 
حرکت کنیــم، اما اگر امــکان دارد کلاس ها باید 
حضوری تشکیل شود، چراکه کلاس حضوری عالمی 

دارد که مجازی ندارد.
این مرجع تقلید افزود: اگر حوزه مجازی شد، 
اساتید و مسئولان حوزه به حضور و غیاب توجه جدی 
داشته باشند، نه اینکه آزاد باشد تا یک روز 20 نفر 

و یک روز دو نفر حضور داشته باشند.

وی عنوان کرد: باید توجه داشــت که مسائل 
اخلاقی درحوزه ها کمرنگ نشود، طلاب سعی کنند 
که هرروز یا هر هفته یک حدیث اخلاقی خوانده و 

آن را شرح دهند.
وی ابراز داشت: اگر درس ها تعطیل شوند، حوزه 

دیگر کاربرد همیشگی را نخواهد داشت.
آیت الله مکارم شیرازی اظهار کرد: حوزه سند 
افتخار اسلام بوده و اگر حوزه نباشد اسلام به تدریج 
با مشــکل مواجه می شــود، اگر می توان حوزه را 
حضــوری ولی با اعداد کم برگزار کرد، باید این کار 

را انجام دهیم.

سال تحصیلی جدید حوزه های علمیه آغاز شد

روز ۱۳ شــهریور 99 دفتــر کنتــرل 
دارایی هــای خارجــی وزارت خزانه داری 
آمریکا اعلام کرد که ۳ فرد و ۱۱ شــرکت 
را بــه بهانه تســهیل فــروش محصولات 

پتروشیمی ایران تحریم کرده است.
به فاصله تنها یک روز پس از انتشار 
بیانیــه وزارت خزانه داری آمریکا، آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در گزارش جدید 
مربوط به ایران تاکید کرد:»میزان ذخایر 
آب ســنگین ایران به کمتر از ۱۳0 تنُ 
که میــزان ذخائر مجاز بــرای این مواد 
ذیل توافق هسته ای برجام است، رسیده 
اســت. بدین ترتیــب میــزان ذخائر آب 
سنگین ایران برای اولین بار بعد از اعلام 
کاهش تعهدات این کشور به مفاد توافق 
هسته ای در محدوده مجاز در برجام قرار 

گرفته است«.
دولت آقای روحانی در گام اول ضرب 
الاجل برجامی-۱۸ اردیبهشت 9۸- اعلام 
کرده بود که دیگر محدودیت میزان ذخائر 
آب سنگین تا ســقف ۱۳0 تن را رعایت 
نخواهد کــرد و این میزان افزایش خواهد 
یافت. اما گزارش جدیــد آژانس حکایت 
از آن دارد کــه متاســفانه دولت در حال 
بازگشــت به محدودیت های قبل از ضرب 
الاجل برجامی و به عبارتی در حال »اسقاط 

ضرب الاجل برجامی« است!
در روابط بین الملل، عمل و عکس العمل 
از اهمیت بســیار بالایی برخوردار اســت. 
مقامــات آمریکایی پیش از اردیبهشــت 
97 بارها مدعی شــده بودند که از توافق 
هســته ای خارج خواهند شــد. مهم ترین 

مسئله برای آمریکایی ها- هم دموکرات ها 
و هم جمهوری خواهان-  محاســبه آنان 
درباره نوع واکنش ایران بود. از نظر طرف 
آمریکایی اگر ایران از برجام خارج نشــود 
و همچنان بــه تعهدات خود ادامه دهد و 
تغییری از طرف تهران در این معادله رخ 
ندهد، خارج شدن رسمی  آمریکا از برجام، 
بهترین گزینه است. در حقیقت آمریکا در 
این وضعیت، با یک تیر، دو نشان زده است 
یعنــی آمریکا درعین حــال که- با خروج 
از برجام-  دیگر هیچ تعهدی نســبت به 
برجام نــدارد، با خیال آســوده نظاره گر 
اجرای تعهدات یک طرفه برجامی از سوی 

ایران است.
طــرف آمریکایــی در پــی آن بود تا 
اطمینان پیدا کند که ایران به هیچ عنوان 
از برجام خارج نمی شود. روحانی در اولین 
روزهای اردیبهشت 97 و چند روز پیش از 
خروج آمریکا از برجام، در سفر به خراسان 
رضوی در اظهارنظری عجیب گفت: »اگر 
اهداف ما از برجام بدون آمریکا محقق شود، 

چه بهتر، در غیر این  صورت تصمیم خود 
را خواهیم گرفت«!

اما ماجــرا به همین جا ختم نشــد. 
22 اردیبهشــت 97-  چهــار روز پس از 
خروج آمریکا از برجــام-  پایگاه تحلیلی 
»پولیتیکو« به نقل از »فدریکا موگرینی« 
مســئول سیاســت خارجی اتحادیه اروپا 
نوشــت: »از حسن روحانی، رئیس جمهور 
ایران تضمین گرفتم که این کشور علیرغم 
تصمیــم دونالــد  ترامــپ، رئیس جمهور 
آمریکا برای خروج از برجام و وضع مجدد 
تحریم ها علیه ایــران، همچنان در توافق 
می ماند«! نکته قابل توجه اینجاســت که 
این اظهارنظر موگرینی از سوی مسئولان 
ارشد دولتی از جمله عراقچی،معاون وزیر 

خارجه تأیید شد.
دولــت آقای روحانی در اردیبهشــت 
97 اعــلام کــرد که طــرف اروپایی تنها 
چند هفته فرصت دارد که درباره تعهدات 
برجامــی خود و جبــران بی عملی آمریکا 
تضمین بدهد. هفته ها و ماهها سپری شد 

و اردیبهشت 9۸ فرا رسید.
دولت با تاخیری حداقل یکســاله در 
مقابل عهدشــکنی طرف مقابل، تعهدات 
خــود را در 5 گام و در بازه های زمانی 60 
روزه کاهش داد. دولتمــردان همزمان با 
اجرای ضرب الاجل برجامی به جای اینکه 
از طرف غربی طلبکار باشــند در موضعی 
منفعلانه بــه طرف اروپایی تضمین دادند 
که »خیلی نگران نباشند، بلافاصله پس از 
قدم اول اروپا، ایران به سرعت به روز قبل 

از ضرب الاجل بازمی گردد«!
طــرف اروپایی به هیچ عنوان تعهدات 
خود را اجرا نکرد. ضرب الاجل برجامی نیز 
در 5 گام ادامه یافت و سپس متوقف شد. 
پاشنه آشــیل طرف آمریکایی و اروپایی، 
آغاز غنی ســازی 20 درصد توسط دولت 
ایران بود، اما هیچ گاه این اتفاق رخ نداد.

حالا به فاصله 5 ســال پس از امضای 
برجام، اروپا و آمریــکا هنوز هیچ کدام از 
تعهداتشــان را انجام ندادنــد و تحریم ها 
همچنان ادامه دارد و در سوی مقابل، دولت 
نه تنها اقدام متقابلی انجام نداده اند، بلکه 
در یک عقب نشینی فاحش به اسقاط ضرب 

الاجل برجامی روی آورده است. 
آمریکا و اروپــا هنگامی که می بینند 
ایران تعهدات خود را یکطرفه و به صورت 
تمام و کمال به اجرا می گذارد، چه دلیلی 
دارد با به اجراگذاشــتن تعهدات برجامی، 
فشار بر ایران را کاهش دهند. این فرمول، 
فرمول اساسی روابط بین الملل است و این 
دقیقا همان گلابی برجام است. تحریم ها 

ماند و ضرب الاجل های برجامی رفت. 

بفرمایید گلابی برجام
تحریم ها ماند،ضرب الاجل رفت

* مسعود اکبری

نگاه

بقیه از صفحه 2
وی بــا بیــان اینکه در هیــچ جای دنیا هــم تولیدکننده و هم 
مصرف کننده محتوا بابت پهنای باند هزینه پرداخت نمی کنند، گفت: 
»ما در این طرح می خواهیم از سهم درآمدی پهنای باند، درصدی را 
به تولیدکننده محتوا اختصاص بدهیم. این موضوع باعث حجم قابل 
توجهی از تولید، اشتغال و درآمدزایی می شود. فضای مجازی ظرفیت 

ایجاد ۱0 میلیون شغل را دارد.«
صیانت از فضای مجازی 

رئیس کمیسیون اصل 90 مجلس شورای اسلامی در پاسخ به این 
سؤال که این طرح چه تفاوت هایی با طرح شبکه ملی اطلاعات دارد؟ 
گفت: »مواردی که در این طرح آمده، تکالیفی هســتند که در شبکه 
ملی اطلاعات الزام شده اما متاسفانه اجرا نشده است. به همین دلیل 
ما برای اجرای آن در حال تصویب قانون هســتیم. تمامی این مسائل 
تکلیف وزارت ارتباطات در پروژه شــبکه ملی اطلاعات بوده که آن را 
انجام نداده اســت و از آنجایی که برای آن قانونی وجود نداشته ما در 

مجلس برای آن قانون وضع می کنیم.«
پژمانفر تاکید کرد: با تصویب این قانون، جلوی فساد و ناامنی در 
فضای مجازی را می گیریم و اجازه نمی دهیم برخی دســت در جیب 
مردم کنند. در ادامه نماینده مشــهد به این نکته نیز اشاره کرد که با 
قانونی شدن این طرح، ما قصدمان مسدودسازی شبکه های اجتماعی 

و پلتفرم ها در فضای مجازی نیست و در ادامه گفت: »همه شبکه های 
اجتماعی که در ایران کار می کنند، اگر تحت قوانین جمهوری اسلامی 
ایران به ارائه خدمات بپردازند، ما از آنها حمایت می کنیم. ســؤال این 
اســت که اگر یک پلتفرمی خدماتش را در قالب مقررات کشــور ما 
مطرح نکرد و هر کاری که دلش می خواســت را در کشور انجام داد، 
باید آزاد باشد؟ همچنین نکته مهم دیگر این است که اگر یک شرکت 
تولیدکننده لوازم خانگی محصولش را به ایران بیاورد همه انتظار داریم 
آن شرکت در اینجا دفتری داشته باشد و پاسخگوی محصولاتش باشد 
اما متاســفانه در مسائل فرهنگی چرا این باور و الزام را نداریم؟! آنکه 
دارد محصولات فرهنگی ارائه می دهد آن هم در این حجم آیا نباید در 
این کشور یک دفتر داشته باشد؟! حال آنکه در کشورهای دیگر نظیر 
ترکیه پیام رسان ها دفتر دارند و نسبت به عملکردشان پاسخگو هستند.«

پالایش فضای  مجازی از تهدیدها
»علی خضریان« نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر 
و پردیس در مجلس شورای اســلامی درخصوص طرح »ساماندهی 
پیام رسان های اجتماعی« به خبرنگار سرویس سیاسی کیهان گفت: 
»امروز فضای مجازی در زندگی مردم، دیگر مثل ســال های گذشته 
نیست؛ گســترش فضای مجازی یک گسترش بسیار وسیعی است. 
وجود خلاهای قانونی درباره فضای مجازی و به صورت خاص در حوزه 
پیام رسان های اجتماعی و ضرورت تصمیم گیری و تصویب قوانین مؤثر 

و کارآمد برای رفع آنها باعث شــد تا مجلس طرحی را برای رفع این 
خلاها ارائه کنند که البته این طرح به موضوعاتی پرداخته که علاوه بر 

پیام رسان ها به کلیت فضای مجازی نیز مرتبط است.«
ســخنگوی کمیســیون اصل 90 افــزود: »طرح »ســاماندهی 
پیام رسان های اجتماعی« طی سال های گذشته توسط برخی اعضای 
شورای عالی فضای مجازی طرح شده و در مجلس دهم نیز در مرکز 
پژوهش های مجلس بر روی آن کار شده است و طرحی ناپخته نیست 
و البته همچنان تا تبدیل شدن به قانون امکان تکمیل و اصلاح دارد. اما 
القای اینکه این طرح به دنبال مسدود کردن همه شبکه های اجتماعی 
است به نوعی عملیات روانی جریانی است که به دنبال واگذاری همه 
چیز به بیرون مرزها هستند. در همین خصوص رهبر معظم انقلاب نیز 
به دفعات و در دیدار تصویری اخیر با دولت از رها بودن فضای مجازی و 
بی پناه بودن مردم در آن گلایه کردند و خواستار مدیریت فضای مجازی 
شدند؛ مقام معظم رهبری در این دیدار فرمودند: »فضای مجازی، یک 
بخش حقیقی از زندگی مردم شده است و ما نمی توانیم مردممان را 

که با فضای مجازی ارتباط دارند، بی پناه رها کنیم«.
خضریان با اشاره به اینکه نظام برای حفظ مرزهای فیزیکی کشور 
و امنیت مردم در جامعه تلاش می کند باید مرزهای مجازی کشور و 
امنیت مجازی مردم را نیز تامین کند، گفت: »در بسیاری از کشورهای 
دنیا دولت ها همینگونه رفتار می کنند و قوانینی را وضع می کنند تا امنیت 

در فضای مجازی برای شــهروندان خود را تامین کنند. پس برای این 
حجم از افسارگسیختگی موجود در فضای مجازی، باید طرح داشت و 
امکان اینکه مردم را در این فضا، بی پناه رها و مدیریت آن را به دست 

دیگران سپرد امکان پذیر و عاقلانه نیست.«
مراکز علمی پیشنهادات  شان را ارائه دهند

علی خضریــان در ادامه گفت: »بنابراین به جای توجه به برخی 
هوچی گری ها و نادیده انگاشــتن اصل مســئله، محیط های علمی و 
دانشگاهی می توانند پیشنهادات منطقی و اصلاحی خود را ارایه کنند 
تا ایرادات طرح مجلس برطرف شود؛ اما تعلل در دورانی که از طریق 
فضای مجازی انواع جرایم و کلاهبرداری ها در حال وقوع است، جایز 
نیست و نمی شود به آن شهروندی که از او کلاهبرداری شده و امکان 
یافتن مجرم به دلیل عدم همکاری پلتفرم وجود ندارد، پاسخ داد که 
حاکمیــت توان احقاق حقوق مردم را ندارد. الزام اعمال حاکمیت در 
فضای مجازی امری انکار ناشــدنی اســت و می بایست برای رفع این 
دغدغه مهم طرح و ایده حکمرانی داشــت.« این نماینده تهران اظهار 
داشت: »در این طرح تلاش شده تا از پیام رسان های داخلی حمایت 
عادلانه صورت گیرد و در مقابل رویکرد ساماندهی به پیام رسان های 
خارجی را دارد. ضمن اینکه دولت را مکلف نموده تا ۱0 درصد درآمد 
از فروش پهنای باند بین الملل را به حمایت از پیام رسان های داخلی و 
تولیدکنندگان محتوا اختصاص دهد که خود این مهم موجب حمایت 

از اقتصاد نوپای فضای مجازی در داخل می گردد.«
وی در ادامه اضافه کرد: »مردم در سال های اخیر و به ویژه بعد از 
شیوع ویروس کرونا اکثر فعالیت های خود را از طریق فضای مجازی و 
نرم افزارها و سایت های مختلف انجام می دهند و به این نرم افزارها اعتماد 
می کنند و اطلاعات خصوصی خود را در آنها ثبت می کنند، نرم افزارها 
و سایت های ایرانی در داخل کشور وجود دارند که خواه ناخواه در حال 
جمع آوری اطلاعات افراد و اطلاعات جمعی جامعه هستند و بانک های 
اطلاعاتی عظیمی در این حوزه در اختیار دارند، باید قوانینی وجود داشته 

باشد تا مقابل هرگونه سوءاستفاده از این دیتاها را بگیرد.«
عضو کمیســیون اصل نود مجلس شــورای اسلامی خاطرنشان 
کرد: »نمی توان با این اســتدلال که اولویت اصلی کشور اقتصاد است، 
دیگر ضروریات جامعه را نادیده گرفت و کمیسیون های غیر مرتبط با 
موضوعات اقتصادی را از کار انداخت. البته برای انجام این مهم می بایست 
به مدل های برخورد دیگر کشورها نیز توجه شود که در این طرح مورد 
توجه بوده است و مدلی جز اینکه حضور پیام رسان می بایست قانونمند 
باشد و به حاکمیت مرکزی پاسخگو باشد، وجود ندارد.« علی خضریان 
تاکید کرد: »این طرح مجلس ممکن است ایراداتی داشته باشد و باید 
روی آن کار کارشناسی به دور از جنجال های رسانه ای انجام شود؛ اما به 
جد مردم از مسئولین مطالبه امنیت و آسایش در فضای مجازی را دارند 
که هرچه سریعتر باید به این دغدغه مردم، پاسخ مناسب داده شود.«

در گفت وگوی کیهان با نمایندگان مجلس بررسی شد

كاهش قیمت، افزایش امنیت و ارتقاء كیفیت، سه هدف طرح ساماندهی فضای مجازی


